
 

Kronika města Chodova za rok 1992 
 
     
      Rok 1992 byl pro většinu obyvatel naší republiky velkým očekáváním nových událostí jak 
politických, tak i sociálních a ekonomických. Jednou z hlavních politických událostí byly 
volby do zastupitelských orgánů našeho státu. Nejsilnější stranou Čech a Moravy se stala 
Koalice – Občanská demokratická strana (ODS) a Křesťanskodemokratická strana (KDS). Na 
Slovensku ve volbách zvítězilo Hnutí za demokratické Slovensko (HZDS). Mezi vítěznými 
stranami však narůstají a prohlubují se spory, které nezadržitelně směřují k rozdělení našeho 
státu. Tomuto rozpadu předchází rezignace Václava Havla na úřad presidenta republiky. 
Dnem 31.12.1992 dochází k rozpadu Československé federativní republiky na dva samostatné 
státy – Česká republika a Slovenská republika. 
 
 

ČINNOST MĚSTSKÉHO ÚŘADU  
 
     Od 1. září zahájil činnost nově zřízený Odbor správy majetku města, jehož řízením byla 
pověřena paní Irena Lechanová. Tento odbor sídlí ve druhé budově městského úřadu 
v Bezručově ulici. Na městském úřadě došlo k organizačním i personálním změnám. Některé 
z kanceláří byly přestěhovány do budovy obřadní síně. Konkrétně se jedná o kancelář 
starosty, zástupce starosty, sekretariát starosty a matrika. Počátkem roku odchází paní Hana 
Krásná a vedením správního odboru je pověřena paní Helena Ventrubová. Ke změnám 
dochází i na vedoucích místech ekonomického a živnostenského úřadu. Vedoucí 
ekonomického odboru je nyní paní ing. Marcela Kubicová a vedoucím živnostenského úřadu 
je pan Bohuslav Vála.  
 
Městský úřad se v letošním roce podílel na těchto akcích: 
 
březen – 400. výročí narození J.A. Komenského, ocenění zasloužilých pedagogů města 
Chodova 
duben – jarní trhy 
květen – květnové oslavy 
              Den matek 
              Den dětí 
              uctění památky padlých ve 2. světové válce 
červen – 100. výročí založení hasičského sboru 
srpen -   Vavřinecká pouť 
září -  30. výročí zahájení vyučování na 2. základní škole 
          hornické trhy 
          soutěž hasičských sborů – Pohár města Chodova 
          oslavy vzniku republiky 
prosinec – vánoční trhy 
 
 

ŠKOLSTVÍ 
Mateřské školy 
 
     V osmi mateřských školách bylo zapsáno 496 dětí. Nové pojetí předškolní výchovy má 
příznivý vliv na práci v předškolních zařízeních. Učitelky i děti mají větší prostor 
k přirozenějšímu vzájemnému působení. Průběh činností je volnější a zcela závisí na 



zkušenostech učitelek jak správně působit na děti. Větší pozornosti zasluhují třídy speciální, 
do kterých jsou zařazovány děti po dohodě s lékařem.  Při l. mateřské škole je umístěna třída 
logopedická pro děti s vadami řeči a třída ortoptická, ve které děti s vadami zraku mají 
možnost využívat speciálních přístrojů a pomůcek. Na 2. mateřské škole pokračuje v provozu 
třída pro děti s onemocněním horních cest dýchacích. Léčba dětí spočívá v dechových 
cvičeních, masážích. Jsou využívány různé nafukovací pomůcky, horské slunce a inhalátor. 
Na 6. mateřské škole zůstává v provozu třída pro retardované děti. Jsou tu děti rozumově 
zaostalé, které vyžadují individuální péči.  
 
 

Základní školství 
 
     Na čtyřech základních a jedné zvláštní škole bylo zapsáno 2085 žáků, vyučovalo 118 
pedagogů a o děti ve školních družinách se staralo 22 vychovatelek. Na 1. základní škole byla 
uzavřena tělocvična z důvodu napadení dřevomorkou. Na 2. základní škole v letošním roce 
oslavili 30. Výročí zahájení vyučování. Školní družina 3. základní školy se přestěhovala do 
budovy DDM a byla vybudována nová konstrukce střechy. Na 4. základní škole došlo ke 
změně ve vedení, na základě konkurzního řízení se stal ředitelem pan Jiří Wolker. Na zvláštní 
škole byla v září z důvodu akutního nedostatku prostor zahájena přestavby, kde budou čtyři 
učebny, sborovna, tři dílny a cvičební prádelna pro dívky.   
     Děti školou povinné rozvíjejí své zájmy při školních kroužcích. Pěkných výsledků letos 
dosáhl Školní atletický klub, jehož členové se zařadili na přední místa republikových řebříčků 
a umístili se i na krajských soutěžích. K nejlepším patří Vendula Draštíková, Lucie Čepilová, 
Petra Uzlíková, Radek Barth a Jiří Pernica. Během celé sezóny podávali všichni výborné 
výkony. Také recitační kroužek při 1. ZŠ zaznamenal úspěch v podobě třetího místa v krajské 
soutěži recitátorů, které vybojovala Viktorie Bubeliniová. 
 
 

Základní umělecká škola 
 
     Tento rok byl pro školu rokem velice úspěšným po stránce kulturní činnosti pro veřejnost. 
Pořádaly se výchovné koncerty pro mateřské školy i pro školy základní. Žáci vystupovali při 
četných slavnostních příležitostech a kulturních akcích jak ve městě, tak i mimo město. 
Vybraní žáci pravidelně vystupují pro děti mentálně postižené při 5. MŠ. V letošním roce 
proběhly soutěžní přehlídky ve zpěvu, komorní hře, orchestrální hře a ve slovesném projevu. 
V oblastní soutěži získali velmi pěkná umístění žáci Ivana Kazdová, Andrea Ferklová, taneční 
soubor ARA, taneční soubor Clasik, Country soubor a klavírní trio. V národním kole 
reprezentovali školu klavírní trio v obsazení Lenka Petrášová, Kateřina Žižková a Eva Mokrá, 
ve slovesném projevu žák Roman Lonský. Také žák Milan Líkař získal druhé místo v soutěži 
Plzenecké housličky. Škola jako každoročně požádala koncerty KPH, koncerty žáků a učitelů, 
výstavy žáků výtvarného oboru. Od září se škola rozšířila o taneční obor a o „Uměleckou 
dílnu pro dospělé“ v rámci VO. Školu navštěvuje 360 žáků, pedagogický sbor má 18 učitelů.  

Obchodní akademie 
 
     Dnem 1. září 1992 zahajuje svou činnost v našem městě střední škola – obchodní akademie 
a obchodní škola. Tato škola vznikla v roce 1991, třída obchodní akademie byla umístěna 
v budově gymnázia v Sokolově a třída obchodní školy na středním odborném učilišti 
v Citicích. Studium obchodní akademie bylo otevřeno jako pětileté a studium obchodní školy 
jako tříleté. Od 1. září 1992 získala škola budovu dnes již bývalé školní družiny při 3. ZŠ. 
Škola je koncipována jako universální střední škola obchodně podnikatelského zaměření. Ve 



všech typech studia bude kladen hlavní důraz na dosažení optimálních znalostí v předmětech 
odborných i jazykových. Budoucí absolventi budou moci vykonávat různorodé činnosti 
spojené s podnikáním. Prozatím otevřela obchodní akademie dva prvé ročníky nově přijatých 
žáků a dva druhé ročníky, které přešly ze Sokolova.   Vyučuje zde 12 profesorů, zapsáno je 
114 žáků. Řízením školy byl pověřen ing. Milan Zelenka.  
 
Pedagogický sbor: 
 
Mgr. Zuzana Brejchová 
Ing. Milena Havlíková 
Ing. Renata Hetková 
Mgr. Lenka Chlebková 
Mgr. Monika Kafková 
Mgr. Jan Onak 
Ing. Vladimír Polák 
Mgr. Věra Šimicová 
Ing. Květa Lejsková 
Ouč. Emilie Kučerová 
Mgr. Štěpán Podešť 
 
 

Dům dětí a mládeže 
 
     Dům dětí a mládeže zaznamenal pokles zájmu dětí o některé kroužky. Z toho důvodu byly 
letos otevřeny 33 zájmové kroužky. Třikrát týdně pořádá DDM kondiční cvičení pro matky 
s možností umístění dětí v dětském koutku. V letním období DDM uskutečnil tři dětské 
tábory v objektech Jesenice, Skalka u Chebu, Nová Bystřice. V srpnu proběhlo soustředění 
zájmového kroužku stolního tenisu. V průběhu roku se konaly „Klubové večery“, divadlo „Za 
kinem“ a vystoupení různých hudebních skupin.  
 
 

KULTURA 

Kulturní a společenské středisko  
 
     Chodovští občané měli možnost navštěvovat filmová představení ve druhé polovině roku 
již pouze v KASSu, neboť Závodní klub p.k. Vřesová byl privatizován. 
V prostorách KASSu proběhla v květnových dnech divadelní přehlídka neprofesionálních 
divadel s názvem „Chodovraty 92“. Představily se divadelní soubory z Prahy, Plzně, Svitav a 
Klatov. Celkem proběhlo deset představení od inscenací pro děti přes pantomimu, divadlo 
malých forem, francouzské surrealisty až po představení loutkové balady pro dospělé. 
Jediným nedostatkem této velké kulturní akce byla velmi malá divácká návštěvnost. 
 

Městská knihovna 
 
     I přes klesající počet čtenářů zůstává městská knihovna centrem rozšiřování znalostí ve 
všech oborech. Novinkou tohoto roku bylo zavedení poplatku i v dětském oddělení. Knihovna 
má 1807 čtenářů, z toho 758 dětí. Celkem bylo vypůjčeno 101.041 knih a zakoupeno 2527 
nových svazků. Nejčtenější knihou roku 1992 byl i tentokrát Moodyho „Život před životem“, 
ale především světový bestseller Bety Mahmoodyové „ Bez dcerky neodejdu“. 



V dětském oddělení to byly vesměs „Disneyovky“. 
ZDRAVOTNICTVÍ 
 
     Od ledna bylo zřízeno Sdružené zdravotnické zařízení jako samostatná příspěvková 
organizace. Ředitelem byl jmenován ing. Jaroslav Uhlík. Pro zdravotnické účely byla 
poliklinice předána budova bývalé 7. MŠ. Do této budovy se přestěhovaly dětské obvody. 
Prostory kuchyně a prádelny dětského oddělení byly pronajaty. Od května zavedla poliklinika 
Chodov pro obyvatele města i jeho okolí zkušebně pohotovostní službu zubního lékaře. 
 
                                                         
                                          

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIĆŮ 
 
     Chodovští hasiči letos oslavili kulaté jubileum 100. Výročí založení Sboru dobrovolných 
hasičů. Jubileum oslavili opravdu náležitě. Uspořádali průvod, ve kterém se představila nejen 
mladá generace požárníků, ale i technika od počátku svého vzniku až po současnost. V rámci 
oslav proběhla v Chodově soutěž hasičských družstev „O putovní pohár města Chodova“. 
Chodovští poměřili své síly s družstvy z Mírové, Plesné, Tatrovic a dalších měst 
Západočeského regionu. Oživením soutěže byla i účast hasičského družstva z Německa. A jak 
dopadli chodovští? Junioři muži čtvrtí, senioři pátí, družstvo žen (juniorské) první. Při 
oslavách vzniku hasičského sboru proběhla slavnostní schůze na které byli oceněni zasloužilí 
i aktivní hasiči. Neméně důležitá byla i účast významných osobností. Oslav se zúčastnil ing. 
plk. Ján Olšanský Csc, předseda celostátního výboru dobrovolné požární ochrany ČSFR. 
Svou účastí mimořádně ocenil úspěchy chodovského hasičského sboru, ve stejném termínu 
byl pozván na 18 dalších míst, kde se konaly hasičské oslavy. Dále to byli pplk. Ludvík 
Mulač, náčelník okresní správy soboru požární ochrany a pan Václav Skřivan, okresní 
starosta dobrovolných hasičů. Co dodat na závěr? Snad jen, že zásahová jednotka má nyní ve 
svém vybavení mimo jiné i motorovou pilu Husqvarna, kterou zástupci města darovali 
hasičům k 100. výročí.       
  

SPORT 
 
     Rok 1992 byl bohatý nejen po stránce sportovního zápolení, ale především dosaženými 
výkony.  
     I nadále setrvává špičkovým závodníkem cyklotrialu Přemysl Vlček, který na mistrovství 
světa vybojoval 2. místo. Získal také titul vicemistra na závodech ve Španělsku, Německu  a 
Československu.  
     Fotbalové oddíly TJ Spartaku Chodov měly také letos úspěšný ročník. Ž8ci obsadili 
v tabulce druhé místo a postoupili do oblastního přeboru. Vynikajících úspěchů dosáhli 
dorostenci, kteří vybojovali účast ve druhé dorostenecké lize. Oddíl mužů konečně po třinácti 
letech vyhráli souboj o divizi a současně vyhráli i oblastní kolo Českého poháru.  
     V sezóně 1991/1992 vyhráli starší dorostenci oddílu basketbalu TJ Spartak Chodov 
ligovou soutěž v této věkové kategorii. Jednalo se o druhou nejvyšší soutěž organizovanou 
v rámci ČSR, první soutěží byla takzvaná Extraliga. Úspěšnými trenéry jsou Stanislav 
Valdman a Jaroslav Říha. Po této úspěšné sezóně odešli Stanislav Valdman do USK Praha, 
kde nastupoval v základní pětce extraligového týmu starších dorostenců USK Praha. Tím si 
zajistil nominaci do reprezentačního družstva ČSR-kadetů. Dále to byl David Zdeněk, který 
odešel do BK Sokolov, účastník II. ligy mužů v rámci ČSR. V průběhu 1. části soutěže se 
rovněž probojoval do základní pětky tohoto týmu. Oddíl kulturistiky se zúčastnil přeboru 
v silovém trojboji v západočeské oblasti. Zde získali čtyři tituly a tři medaile. Na základě 
těchto výsledků se dále zúčastnili II. mistrovství České republiky. V březnu pak Marek 



Matoušek obsadil 7. Místo na mistrovství Čech staršího dorostu. Největším úspěchem však 
byla bronzová medaile závodníka Antonína Urbana z ME Masters v silovém trojboji.  
     Dobrou reklamu Karate klubu Chodov i nadále dělá Jiří Kiss, který svými výkony zůstává 
příkladem pro všechny v oddíle. Letos zvítězil v národním poháru dorostu u Jablonném nad 
Orlicí a dále vybojoval dva tituly Krajského přeborníka.  
     Největším úspěchem v historii oddílu stolního tenisu TJ SOU Chodov bylo 1. místo 
v Krajském přeboru a v Západočeském poháru o něž se zasloužil Bohuslav Vála. Oddíl 
stolních tenistů si dobře vedl i na krajských a celostátních turnajích.   
 
 

PRŮMYSL 
 
     Ve skladbě průmyslových podniku se od loňského roku nic nezměnilo. Některé podniky 
byly zařazeny do privatizace. Z toho důvodu se podniky nevyhnuly propouštění svých 
zaměstnanců. V okrese Sokolov má Chodov největší počet nezaměstnaných. Chodovská 
sklárna – Chodopak – nese název Glavunion a je součástí trustu podniků Glavunion a.s. 
Teplice. Přínosem pro sklárnu je spolupráce s belgickou firmou Glaverbel.  Závod Chodos 
s.p. byl zařazen do druhé vlny kupónové privatizace. Má nedostatek pracovních sil, především 
dělnických profesí. Vyrábí gumárenské a plastikářské stroje.  
 
Vznikají i firmy soukromé: 
 
Firma RUPOS + SOPUR – vyrábí invalidní vozíky, sídlí v budově naproti Daliborce. 
Firma ANTIP – zabývá se obchodní činností. 
Firma ANFRA spol. s r.o. – nákup a prodej porcelánu, dekorace. 
Firma SLUNAUT – čištění vodovodních zdrojů, sídlí v Poděbradské ulici. 
Firma VARAN – úklidové práce, speciální stroje 
 

ZÁVĚR 
 
     Uplynulý rok se zapsal do historie Chodova především otevřením obchodní akademie, 
první střední školy v našem městě. Tato škola se jistě stane lákavou nabídkou pro vycházející 
chodovskou mládež.  
     V rámci ekologického programu probíhala rekultivace skládky v Lesní ulici, čištění Račího 
rybníka, byla rekonstruována křižovatka u Daliborky a nájezd do viaduktu. Zkušebně byly do 
Chodova dodány firmou RESUR kontejnery pro sběr separovaného odpadu. Žel, došlo 
k havárii na potoce tekoucím z Vřesové přes Starou Chodovskou a Chodov a následnému 
úhynu ryb. Problémy jsou i s výskytem bolševníku, který nepříznivě působí především na děti 
s alergiemi.     
Ačkoliv nelze hovořit o štěstí, ale spíše o náhodě, vyhnuli jsme se v letošní zimě takzvaným 
dlouhodobým smogovým stavům. Zdánlivě maličkosti, ale faktem zůstává, že ekologie se 
týká každého jednotlivce a u tak závažné věci jako je zdraví nás všech by nemělo býti 
kompromisů.   
Nepříliš esteticky působí nejen na návštěvníky našeho města, ale i na zde žijící občany pohled 
na výstavbu teplovodu v celém katastru našeho města. 
     Největším problémem však zůstává kriminalita. V poslední době vzrostly případy krádeží 
do soukromých bytů, garáží, aut, ale i do objektů obchodů, škol a školek. Sice stále přetrvává 
nedostatek policistů, ale na to se nelze stále odvolávat. Vzniklá situace je jako začarovaný 
kruh. 
     I nadále pokračovala v roce 1992 v našem městě privatizace. Byly draženy a prodány 
různé objekty, z nichž lze uvést například provozovny v objektu Centrum, koupaliště, sauna, 



Dům kultury (kino) a další. Ve městě byla vybudována městská tržnice, která se nachází 
naproti obchodnímu středisku Luna. Byla otevřena pobočka Komerční banky v Merkuru. 
Trvale byla uzavřena pošta v Tyršově ulici.  
     Město Chodov se stalo jedním z devíti měst, kde se začala propagovat olympijská 
myšlenka. 19. února na stadionu Spartaku se pokusil nestor létání V. Hlavatý vzlétnout 
v horkovzdušném balónu. Start se sice pro nepříznivé počasí nepodařil, ale zážitek zůstane 
v paměti všech, kdo se přišli podívat.  
 
     Také ve Staré Chodovské došlo v letošním roce k některým změnám. Ve druhé polovině 
roku byl vydražen Kulturní dům. Z toho důvodu se pobočka knihovny musela přestěhovat do 
budovy hasičské zbrojnice. 
     K 31. prosinci 1992 bylo v Chodově evidováno 15296 osob trvale žijících a 380 osob 
žijících přechodně. Narodilo se 204 dětí a 118 osob zemřelo. 
     Koncem roku proběhlo výběrové řízení na obsazení míst u městské policie, jejíž zřízení se 
chystá v únoru roku 1993. 
 
  
     Zápis pro kroniku byl schválen radou Městského úřadu dne 15. dubna 1993. 
                                                                                                          podepsán Ing. Jan Smolka 
 
     Zápis zpracovala a provedla: Jana Hrebeňáková 
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